
Acta Assemblea General Federació Can Fugarolas 
2 d’Abril de 2016 

 

1 Introducció de l'assemblea i ordre del dia 

 

2 Presentació de col∙lectius 

Es presenten els col∙lectius que hi ha actualment a Can Fugarolas. 

1 L’Estrella: Cooperativa de menjar ecològic i de proximitat. Alternativa a l’actual model                         

de consum. De base assembleària. Espai al soterrani. 

2 La Ecoopirativa: Cooperativa de menjar ecològic de proximitat. Alternativa a l’actual                       

model de consum. De base assembleària. Espai al soterrani 

3 Fugart: Col∙lectiu d'arts plàstiques. Espai al tercer pis. 
4 Coworking: Col∙lectiu compost per diferents professionals que comparteixen espai de                     

treball. S’uniexen projectes empresos per enginyers, generació de continguts, disseny, confecció,                     

artistes, etc. Aquest any s'han començat a enxarxar més i estan desenvolupant conjuntament el                           

projecte Som Mobilitat. Espai al tercer pis. 

5 Escola No Oficial d'Idiomes: Classes d'idiomes que es duen a terme dins la sala de                               

reunions del Coworking. Hi ha varis grups de nivells diferents i es fan classes d'anglès i francès.                                 

Actualment utilitza de forma provisional lla sala de reunions del coworking. Espai al tercer pis. 

6 Estudi i Mig: Coworking audiovisual. Els seus membres treballen com a autònoms i                           

s'uneixen per treballar plegats quan hi ha projectes grans. Espai al segon pis. 

7 Taller de costura: Taller de confecció a partir del cuir i teixits diversos. Dues persones                               

amb dos projectes diferents ocupen l’espai. Espai al primer pis. 

8 Cronopis: Associació per la promoció del circ. Ofereixen classes regulars, espai                       

d'entrenament i espais de residències. Durant el 2015 han utilitzat l'espai de residències més de                             

50 companyies de circ diferents, moltes d'elles de fora d'Espanya. Espai al primer pis. 

9 Taller: Taller de fusta i ferro compost per diferents autònoms. Dins del taller hi ha el                                 

projecte de la xarxa XCTIT. El taller consta d'una part comuna per a tots els usuaris de Can                                   

Fugarolas. Espai al soterrani 

10 Pàmboli: Associació d'artistes de teatre i espectacles. Actualment tenen un espai al                         

magatzem per guardar material. Espai al soterrani. Sala polivalent. 

11 Godrac: Colla de drac d'aigua de Mataró. Tenen un espai al magatzem per guardar el                               

seu material i de moment no hi assagen pel tema del soroll. Potser en el futur si s'aconsegueix fer                                     

l'espai musical a la fàbrica podrien assajar allà. Espai al soterrani. 

12 Laboratori d'Aprenentatge Científic: Aquest any han deixat de fer activitat regular a                         

l'espai de Can Fugarolas per nens però segueixen actius amb l'associació per la promoció de la                               

ciència. No tenen un espai fixe. 



13 Ecoxarxa: Col∙lectiu que promou l'intercanvi local aixi com generar xarxa de serveis                         

entre els seus membres. Funciona amb moneda pròpia.  No tenen un espai fixe. 

14 Els Horts: Col∙lectiu que gestiona els horts de Can Fugarolas. Actualment estan tots                           

plens, totes les parcel∙les són compartides i també treballen conjuntament una parcel∙la                       

comunitària per Can Fugarolas. Espai al Pati 

15 La banda: Banda musical que agrupa a persones de Can Fugarolas amb un interès                             

musical. Actualment són 16 membres aproximadament. Està oberta a tothom i no hi ha                           

pràcticament nivell musical mínim o màxim per entrar, més enllà de les ganes de disfrutar i                               

compartir música amb la resta.  No tenen un espai fix. 

16 Taller d’Escultura: Taller de creació artística on desenvolupar projectes escultòrics                     

amb diversos materials (guix, fang, fusta, resines...) Fa un any la Mireia ja es va instal∙lar a l'espai i                                     

des de llavors hi està treballant regularment. Hi ha espai habilitat disponible per realitzar projectes                             

puntuals o residents. Els dijous al vespre també s'hi fan sessions de dibuix amb model                             

conjuntament amb diversos membres de Fugart. Espai al soterrani 

17 Assemblea per l'Alliberament Animal: Col∙lectiu que han estat actius a Can                       

Fugarolas aquest 2015 realitzant diverses xerrades i tallers. Promouen el veganisme. No tenen un                           

espai fixe. 

18 Inspira secundària: Col∙lectiu de pares i professors de l’ ensenyament secundari que                         

es reuneixen un cop al mes a Can Fugarolas per parlar sobre les seves inquietuds, oferir un espai                                   

de debat i formarse en diferents àmbits.  No tenen un espai fixe. 

19 WCLab: Laboratori fotogràfic per a la realització d'hologrames. Col∙laboren a l'espai en                         

Narcís d'Estudi i Mig i LAC. L'espai encara no està 100% adaptat però esperen poder començar a                                 

ferhi activitat aviat. Espai al soterrani. 

20 Sopars Populars: Col∙lectiu que organitza els sopars dels dijous, on cada setmana                         

cuina una persona diferent, es juga a ping pong i es parla. Ofereix un espai a on la gent de la                                         

fàbrica i coneguts poden socialitzar. Espai al soterrani. 

21 Fugafilms: Col∙lectiu que el primer divendres de cada mes ofereix la projecció d'un                           

documental amb un posterior col∙loqui. Espai al soterrani. Sala polivalent. 

22 Taller de Serigrafia: Col∙lectiu que està naixent amb la voluntat d’organitzar un espai                           

de serigrafia al costat de Fugart. Espai al tercer pis. 

23 Magatzems: Col∙lectiu que gestiona tota la part de magatzems. Actualment hi ha més                           

de 20 companyies de circ, teatre i d'altres que en fan ús. Espai al soterrani. 

 

 

3 Estat de comptes 

En Joan Cot presenta la comptabilitat de l'any anterior. L'any ha quedat tancat amb un                             

saldo de 2.193,00 € positius, aquest saldo, sumanthi les inversions externes realitzades tanquen                         



l'any amb un negatiu de 182,00 €. Durant el 2015 s'ha aconseguit liquidar el deute amb en Ricard                                   

i el deute amb Cronopis ha quedat a 8.854,10 €. Es consideren prioritats d'aquest 2016 reduir                               

aquest deute amb Cronopis, així com fer calaix per poder fer front a les obres del voladís i el                                     

Triangle de les Bermudes. 

 

4 Can Fugarolas 

L'Eli explica que després de diversos entrebancs, la federació Can Fugarolas ja està                         

activa. 

Explica que ara s’està treballant per aconseguir canviar el contracte vigent per un                           

contracte de masoveria urbana. Recorda que falten mans per tirar endavant el tema.  

En Ricard comenta que si comencem a facturar caldrà que algú gestioni les factures i que                               

potser el més senzill seria trobar un professional que gestioni tots aquest temes. També comenta                             

que si haguéssim mogut els tema del contracte al novembre (quan varem començar a valorar la                               

opció amb el propietari) ja ens hauríem pogut estalviar uns 5.000 euros i per tant decidir si pagar a                                     

un gestor, per poder portar tots els temes legals i les pròximes possibles factures amb el NIF que                                   

ja tenim com a Federació es un debat urgent. 

 

5 Estat de les comissions 

1 Tronc: La comissió de tronc la constituïm com a mínim un representant de cada                             

col∙lectiu implicat a la fàbrica. Ens reunim els dimarts a les 19:30 cada 15 dies. Es debat i es                                     

tracen les línies que volem seguir dins l’espai de Can Fugarolas. Es tracten temes que afecten a                                 

tots els col∙lectius: intervencions en l’espai, festes, fires, actes, entrebancs, així com es reben els                             

nous projectes que volen entrar a la nau. 

2 Espais: Es una comissió que ha estat inactiva durant una bona temporada i des de fa                                 

un parell de mesos s'ha tornat a posar en marxa. La seva raó de ser és deguda a la imprescindible                                       

necessitat d’adequar i reparar la nau. Es debat i es decidix com afrontem les intervencions que                               

s’han deportar a terme per poder funcionar amb regularitat: instal∙lacions elèctriques, obres,                       

reparacions, etc. També organitza les jornades de treball mensuals. 

3 Energia: Es la comissió que ha estat treballant per aconseguir monotoritzar l'electricitat                         

i poder determinar què gasta cada col∙lectiu en concret. En Lukas comenta que en els propers                               

mesos ja podrem començar a dividir ja el cost de l'electricitat seguint la informació obtinguda. 

 

Actualment hi ha les següents tres comissions que no es van analitzar en aquell moment                             

sinó que van ser nombrades durant l'assemblea, i que es troben pràcticament inactives, però es                             

dedueix que son imprescindibles tornar a recuperar, reactivar i organitzar per poder funcionar amb                           

més agilitat i eficiència. 

 



4 Comunicació externa: treballar per fer visible els projectes i les activitats que es duen a                               

terme a Can Fugarolas, fentne difusió, establint ponts i creant xarxa entre Can Fugarolas i els seu                                 

voltant. La comissió ha estat sota mínims per falta de mans però sembla que hi ha energia i idees                                     

per tornarla a reactivar. Es parla de que s'han d'actualitzar la web ja que actualment hi ha molts                                   

col∙lectius i projectes que no hi apareixen. 

5 Comunicació Interna: Treballar per fomentar la sinergia entre els diversos col∙lectius,                       

projectes i persones que fem possible aquest espai. Es parla de que s’han de trobar nous espais i                                   

vies de difusió interna. La comissió és inexistent actualment. Es posa de manifest que és bàsic i                                 

fonamental crearla. 

6 Tècnica i adminsitrativa: antigament hi havia hagut una comissió externa de persones                         

de Can Fugarolas que proporcionaven una visió professional qualificada sobre l'estat de la nau,                           

tant tècnic com administratiu. Es proposa reactivar la comissió i així establir una base de dades i                                 

xarxa de primeres trucades a professionals que ens puguin aconsellar. 

 

6 Descans 

 

7 Debat per grups 

La segona part de l'assemblea es proposen 4 temes que durant el darrer any han sigut punts de                                   

conflicte i debats freqüents que hem tenir en compte i treballar, per poder seguir i traçar les línies                                   

del  projecte d’aquest any. 

Ens dividim en 8 grups per parlarlos amb detall.  

Els 4 temes a parlar són: 

– Comunicació externa, comunicació interna i sinergia entre col∙lectius 
Val la pena reflexionar sobre el motiu pel qual estem compartint espai a Can Fugarolas.                             

Les possibilitats de generar sinergies entre col∙lectius a un espai com aquest són immenses, i                             

aquest és un dels principals motius pels quals ens vam ajuntar. En traiem tot el fruit que podríem?                                   

Com podem millorar aquesta interacció entre membres i entre col∙lectius? Quins canals de difusió i                             

comunicació interna i externa tenim per millorar aquesta situació? 

– Implicació de cada col∙lectiu i individu a Can Fugarolas. 
Al ser un espai autogestionat Can Fugarolas és mou gràcies a l'energia de les persones i                               

col∙lectius que s'hi impliquen. Quina creus que hauria de ser la implicació de cada col∙lectiu o                               

individu a l'espai? Creus que hi hauria d'haver un mínim d'implicació en el projecte? 

– Projectes de futur 
Vam arribar ja fa dos anys i mig i teníem uns objectius més o menys clars com a col∙lectiu, com                                       

ara obrir un espai per donar cabuda a projectes de promoció cultural, social o sostenible, i                                

compartir espai i generar sinergies entre els ocupants de la fàbrica. A dia d'avui, què vols que Can                                   

Fugarolas esdevingui? Com hi arribem? Valorem els objectius passats, presents i futurs. 



– Facilitats d'entrada als nous col∙lectius 
A tronc sovint ens trobem en dificultats a l'hora de decidir quin tipus d'ajudes podem oferir als nous                                   

col∙lectius que es presentem amb ganes d'entrar a Can Fugarolas. Tenint en compte les dificultats                             

econòmiques que té el projecte i les circumstàncies en que la resta de col∙lectius vam entrar,                               

aquest tema genera molt de debat. Volem ajudar a instal∙larse a tothom que vol entrar a Can                                 

Fugarolas? Cal tenir màniga ampla per ajudar a entrar o Can Fugarolas no s'ha d'implicar amb                               

aquest tipus de qüestions. 

 

Les conclusions i propostes dels grups de treball són les següent: 

 

 

COMUNICACIÓ EXTERNA, COMUNICACIÓ INTERNA I 

SINERGIES ENTRE COL∙LECTIUS 
– S'observa que no existeix la comissió interna i per tant ningú es responsabilitza de les                             

seves tasques. 

– Es recorda la necessitat de participació en totes les comissions per part tots els col∙lectius. 

– Es proposen les següents mesures: 

1. GRAN CARTELLERA A LA RAMPA (pintura de pissarra i guix) 

Tothom va actualitzant la seva informació. 

COL∙LECTIU/COMISSIO  PERSONA/TASCA  PROJECTES/SINERGIES  

La idea és fer molt més visible tot el que és imprescindible per funcionar dins d’aquest                               

espai autogestionat i assembleari, amb la responsabilització i compromís concret i                     

temporalitat amb el projecte.  

    2.   BÚSTIES A LA RAMPA PER CADA COL∙LECTIU  

Per podernos comunicar entre col∙lectius amb més facilitat. 

    3.   BASE DE DADES DE SOCIS  

  Per poder enviar la informació de les activitats i programació. 

    4.   MURAL A LA FAÇANA 

Posar un escrit i mural on exposar totes les activitats que es fan a la nau (pluja d'idees) 

    5.   ESMORZARS COL∙LECTIU 

Trobarse al mati, moment en que la majoria de col∙lectius estan treballant a la nau, per                                 

compartir l’estona de l’esmorzar. Determinar el dia i hora, un cop a la setmana, i aixi generar un                                   

espai d'intercanvi entre els membres dels diferents col∙lectius. Obrir un espai informal de diàleg                           

perquè la sinergies es poguin produir de forma viva, directa i bidireccionalment. Molaria trobar la                             

forma de que les conclusions de les converses o projectes que en sorgeixin quedin registrades i                               

que es puguin seguir per la resta  per poder sumar’shi i enriquir el que es vagi produint. 



      6. FIRA O EVENT PERIÒDIC 

Cal recordarnos d'aprofitar la diversitat de gent que hi ha a l'espai, realitzant una fira o                               

esdeveniment cada trimestre per donar un espai perquè passin coses. 

 

 

IMPLICACIÓ DE CADA COL∙LECTIU I INDIVIDUAL 

          Premissa: Més comunicació = Més participació 
 S'ha d'explicar que la implicació va més enllà de la participació econòmica 

 Es proposen les següents mesures: 

1. DOCUMENT DE BENVINGUDA A CAN FUGAROLAS  

Redectar un document de benvinguda per a nous col∙lectiu i membres ja existents per tal                             

de transmetre i autoresponsabilitzarnos de les tasqes i compormisos que són imprescindibles per                         

poder funcionar com a projecte que ha nascut amb la voluntat de buscar alternatives a l’actual                               

model societat i per tant es basa en l’autorganització, horitzontal, igualitària, assembleària. Es                         

podria partir i resumir els Estatuts de Can Fugarolas redactats a l’inici del projecte. 

       2.   COMUNICACIÓ ONLINE 

Generar un nou sistema de difusió dels correus, més direccionat, no tot a tothom. 

Actualitzar i responsabilitzarse de la gestió dels socis i base de dades. 

Crear un correu per comunicar des de Can Fugaroles. No és un email per respondre, sinó                               

només un email informatiu, unidireccional. 

     3.  REACTIVAR LA COMISSIÓ ADMINISTRATIVA   

Col∙lectiu que estigui pendent i faci d’enllaç amb els temes de federació, contracte nau,                           

subministres... i resta de responsabilitats legals. Que porti el tema de la gestoria. 

    4. TRONC DISSABTE UN COP AL MES (TEMES MONOGRÀFICS?) 

Fer un tronc un cop al mes en dissabte al matí perquè pugui participar la gent que                                 

normalment no pot venir. S'apunta que cal anar en compte de no formar 2 troncs paral∙lels. Cal                                 

que hi hagi recobriment. Es comenta que potser seria una bona ocasió per fer troncs monogràfics i                                 

tractarhi només temes concrets que demanen més estona. 
 
 

PROJECTES DE FUTUR 
– Es considera que els objectius del projecte que ens varem proposar inicialment estan                         

assolits. 

– Adoptar una actitud d'acceptació de la realitat. Si forcem massa ens podem cremar                         

fàcilment. Creixement natural. 



 Es proposen les següents mesures: 

1. ACTUALITZAR ELS NOUS OBJECTIUS DEL PROJECTE 

Determinar quins són els objectius d’aquest any. 

Debatre i redactar quines línies i projectes volem seguir a partir d’ara.  

2. ASSEMBLEA GENERAL CADA MIG ANY 

3. TESTIMONIAR L’AVENÇ DEL PROJECTE 

Cal anar escrivint l'estat de la federació i dels seus col∙lectius per establir un testimoni de                               

les diverses situacions per on passem. Tal i com es va fer l'any 2014, a l'inici del projecte. El                                     

dossier que es va fer per la premsa en seria un bon exemple. 

4. DETERMINAR OBJECTIUS PRIMORDIALS LEGALS  

Cal legalitzar l'espai. Tenim la federació però encara ens falta complir les normatives per                           

poder tenir la llicència d’activitat. 

5. PROPOSTES DE  PROJECTES CONCRETS  

– Habilitar espai d'acollida de residències/vivenda. No tant sols pel circ sinó per tothom que                           

ho necessiti. Caldrà coordinació. 

– Habilitar espai musical. (sota rampa?) 

– Habilitar la sala polivalent soterrani 

– Habilitar sala de reunions comuna 

 
 

FACILITAR L’ENTRADA DE NOUS COL∙LECTIUS 
– Cal revisar quins i quans espais queden per nous col∙lectius. 

– No adaptarem espais per possibles nous col∙lectius. Treballar per demanda. No habilitar                       

per habilitar. 

– Cal ajudar i ser mecenes dels nous col∙lectius. 

– Pla concret d'actuació per poder acollir nous col∙lectius a espais que s'han d'habilitar. 

– Cal tenir una visió general més clara del projecte.  

– Pensar en el bé comú i mirar el projecte des de fora. 

– Es proposen les següents mesures: 

1. PROPOSTA DE PLA CONCRET 

 Determinar si el nou col∙lectiu ha d’ubicarse en un espai que ja esta disponible o                             

un espai que s’ha de rehabilitar o que hem rehabilitat a partir del fons comú de la                                 

nau. Si s’ubicarà a un espai que no s’ha de rehabilitar o ja rehabilitat tindrà un                               

lloguer mes baix. 



 S’hi s’ha de rehabilitar Can Fugarolas assumeix el 50% de la inversió a fons perdut.                             

L'altre 50% l'assumeix el nou col∙lectiu. Si no pot assumir el 50% inicialment                         

Fugarolas el finançarà amb un període màxim de 2 anys. 

 El col∙lectiu anirà retornat la inversió mensualment i el valor sempre serà més baix                           

o igual que el lloguer de l'espai. 

 Si el col∙lectiu deixa l'espai, i no ha acabat de pagar la inversió, el següent col∙lectiu                               

a instal∙lars'hi segueix pagant la resta del deute que té aquell espai amb Can                           

Fugarolas. 

 Si el 50% de la inversió ja ha estat retornada i l’espai queda lliure, el següent                               

col∙lectiu assumirà la inversió inicial que havíem assumit com fons perdut. 

            2. UBICAR ELS NOUS PROJECTES A ESPAIS JA HABILITATS SINERGIES 

Cal tenir una visió general més clara del projecte. Pensar en el bé comú i mirar el projecte                                   

des de fora. 

 

8 Conclusió 

En Jordi Mas, president de la federació, va comentar que tot i que ens podem veure                               

hipnotitzats per tots els problemes que veiem a l'espai, hem de ser conscients d'on venim i com                                 

estava tot quan vam començar i recordar que el camí és llarg. “Anem fent i a gust.” 

 

9 Revisió per part de la comissió organitzadora de l’assemblea i suggeriments per a la propera                               

assemblea general 

1. Participació: Estem contents de la participació general, si vé ens hagués agradat tenir més                           

participació de totes aquelles cares conegudes de la fàbrica que no participen habitualment                         

a les comissions ni actes que no són dels seus propis col∙lectius. Alhora no ens va agradar                                 

començar tard l’assemblea. Vam demanar assistència a les 9:30 per començar puntuals a                         

les 10h i vam començar a les 10:30. Sap greu dir que això va ser un “bajón” pels                                   

organitzadors. 

2. Moderació: Trobem que ens va faltar definir millor els rols de cada un de nosaltres i                               

deixarlos clar també per la resta de l’assemblea. Va ser una funció que no vam executar                               

prou com ens hauria agradat (o creiem necessari que s’hagués fet). 

3. Comunicació prèvia: Vam demanar que tots els col∙lectius portessin una petita descripció                       

preparada del seu col∙lectiu i molts pocs ho van fer, cosa que va fer anar més lenta la                                   

primera part de l’assemblea. Pensem que potser depèn del cas no vam ser prou clars a                               

l’hora de demanar aquestes presentacions als col∙lectius. 

4. Estructura: 

a. Presentació dels col∙lectius: Ens va agradar molt la idea de donar temps a                         

conèixernos més, però potser vam errar en el format. Creiem ara que potser un joc                             



o una dinàmica més activa per tots els membres hagués donat més bons resultats i                             

haguéssim pogut ferho en menys temps. També creiem que es va fer més llarg del                             

que volíem degut a la figura poc clara de moderador. 

b. Presentació de comissions: Ens sembla apropitat i correcte incloure aquest punt a                       

l’assemblea i donarl’hi el temps que va tenir. 

c. Debats i ple: Va anar perfecte. Estem molt contents de les conclusions de cada                           

grup i de l’estat d’ànim general després de debatre uns amb els altres. Com que                             

anàvem malament de temps vam haver de reduir d’aquesta part i per tant trobem a                             

faltar una mica de temps per poder realitzar el ple amb calma, permetent així la                             

reflexió i conversa de les propostes elaborades pels grups de treball. 

5. Ens hagués anat bé més participació a la comissió organitzativa, a nivell logístic i també                             

per la creació de l’assemblea. 

Ens va faltar un parell de persones que es responsabilitzesin de prendre acta durant tota                             

l'assemblea, ja que apareixen idees interessants i és important tenir un registre dels fets com a                               

referent per consultar, revisar i testimoniar a llarg termini. 

 

 

*Organització de l'assemblea general: Enric Castellà, Enric Vendrell, Dirk Volkmar i Joan Cot. 

*Redacció acta: Mireia Puig i Joan Cot 

*Correcció acta: Anna Guillem 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



DIMARTS 27 D’ABRIL 19.30 h 
REUNIÓ DE TRONC (MONOGRÀFIC) 

 

REVISIÓ 

ASSEMBLEA 

GENERAL 

IMPRESCINDIBLE 

L’ASSISTÈNCIA DE TOTS ELS 

COL∙LECTIUS!!! 
 

REVISIÓ I PRESA DE DECISIONS  


